

## فعالية جانبية للجنة الأمم المتحدة المعنية بوضع المرأة:

### بعد مرور عقد: إلى أي مدى تراعي البرلمانات المنظور الجندي حالياً؟

#### معلومات أساسية:

يصادف العام 2022 الذكرى السنوية العاشرة لخطة العمل للبرلمانات المراعية للمنظور الجندي<sup>1</sup>، وهي مبادرة اعتمدها بالإجماع الجمعية العامة الـ127 للاتحاد البرلماني الدولي. تستجيب البرلمانات المراعية للمنظور الجندي لاحتياجات واهتمامات كل من الرجال والنساء في تشكيلها وهيكلها وعملياتها وأساليبها وعملها. وهي مؤسسات تزيل الحواجز أمام المشاركة الكاملة للمرأة وتقدم أمثلة إيجابية للمجتمع من خلال التقدم نحو تحقيق المساواة السياسية بين الرجال والنساء.

ومنذ اعتماد خطة عمل البرلمانات المراعية للمنظور الجندي في العام 2012، قاد الاتحاد البرلماني الدولي بفخر جهوداً شاملة ومتعددة الجهات لتعزيز البرلمانات المراعية للمنظور الجندي. مكّن هذا المجال من الدعم البرلماني من إحداث تغيير تحويلي داخل المؤسسات في جميع أنحاء العالم، وعزز قدرتها على تعزيز المساواة بين الرجال والنساء (الجنديرية). تعمل هيئة الأمم المتحدة للمرأة في العديد من البلدان لدعم البرلمانات التي تجري إصلاحات مراعية للمنظور الجندي، والدعوة للتغيير في الثقافة والأعراف المؤسسية، ولتعزيز قدرة المرأة ونفوذها، بما في ذلك من خلال الشبكات البرلمانية. كما اعتمدت وكالات ومنظمات أخرى هذا المفهوم وهي تقدم الدعم للبرلمانات التي تعمل على أن تصبح أكثر مراعاة للمنظور الجندي<sup>2</sup>.

#### الأهداف:

احتفالاً بمرور عقد على الدعوة إلى البرلمانات المراعية للمنظور الجندي ولتقييم إنجازات البرلمانات في تحويل مؤسساتها لتحقيق المساواة بين الرجال والنساء (الجنديرية) وتعزيز المشاركة الكاملة والفعالة للمرأة، ينظم الاتحاد

<sup>1</sup> خطة العمل للبرلمانات المراعية للمنظور الجندي. <http://archive.ipu.org/pdf/publications/action-gender-e.pdf>

<sup>2</sup> المعهد الأوروبي للمساواة بين الجنسين. البرلمانات المراعية للمنظور الجندي.

<https://eige.europa.eu/gender-mainstreaming/toolkits/gender-sensitive-parliaments/what-tool>

البرلماني الدولي، وهيئة الأمم المتحدة للمرأة، ورعاة إضافيون هذه الفعالية- بعد مرور عقد: إلى أي مدى تراعي  
البرلمانات المنظور الجندي حالياً؟ - بمناسبة الدورة الـ 66 للجنة الأمم المتحدة المعنية بوضع المرأة.

وستتيح هذه الفعالية الجانبية فرصة لتقييم إلى أي مدى أصبحت البرلمانات مراعية للمنظور الجندي وشاملة،  
ولمشاركة الخبرات والممارسات الجيدة والابتكارات. سيستند الدعم المستقبلي للاتحاد البرلماني الدولي للبرلمانات  
المراعية للمنظور الجندي إلى النقاشات.

وسيقدم أعضاء البرلمان والخبراء أمثلة على الممارسات الجيدة والابتكارات في البرلمانات بشأن كل موضوع من  
المواضيع الأربعة. وستتيح المداخلات فرصة لعرض التقدم المحرز في هذه المجالات على مدى السنوات الـ 10  
الماضية.

## جدول الأعمال المؤقت:

### الكلمات الترحيبية

الكلمات الافتتاحية حول البرلمانات المراعية للمنظور الجندي

الجلسة الأولى: لمحة عامة عن التطورات على مدى السنوات الـ 10 الماضية

الجلسة الثانية: ماذا فعل برلمانكم ليصبح أكثر مراعاة للمنظور الجندي؟

تبادل الخبرات بين أعضاء البرلمانات بشأن العناصر الأربعة التالية للبرلمانات المراعية للمنظور الجندي:

1. وصول المرأة إلى المناصب القيادية البرلمانية: وضع الإجراءات الداخلية وتنفيذها
2. اعتماد أحكام مراعية للمنظور الجندي في السياسات البرلمانية وتنفيذها، بما في ذلك سياسات  
مكافحة التحرش
3. إنشاء هياكل أساسية لرعاية الطفل وملائمة للأسرة في البرلمان
4. العمل بالشراكة مع الرجال للنهوض بالمساواة بين الرجال والنساء (الجنديّة)

الاختتام والانتهاج

المشاركون مدعوون إلى إرسال مساهمات خطية بشأن الممارسات الجيدة البرلمانية التي تم وضعها على مدى السنوات الـ 10 الماضية في مجال واحد أو أكثر من المجالات الأربعة المذكورة أعلاه.

وتتوفر استمارة التسجيل على الرابط التالي: [https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSd\\_j-QacAABnX-2vQ--utQ4S0QP2z1\\_VbXnsUbxA8k0AuSg\\_w/viewform](https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSd_j-QacAABnX-2vQ--utQ4S0QP2z1_VbXnsUbxA8k0AuSg_w/viewform)

**التاريخ:** الثلاثاء، 15 آذار/مارس 2022

**الوقت:** 10:30 - 12:30 بالتوقيت الشرقي / 15:30 إلى 17:30 بتوقيت وسط أوروبا

**المنصة:** زووم ZOOM (سيتم توفير الرابط عند استكمال استمارة التسجيل)

**اللغات:** الإنجليزية، والفرنسية، والإسبانية، والعربية



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.



## CSW Side Event: *One decade on: How gender-sensitive are our parliaments now?*

### **Background:**

The year 2022 marks the 10th anniversary of the Plan of Action for Gender-Sensitive Parliaments (GSP),<sup>1</sup> an initiative that was unanimously adopted by the Inter-Parliamentary Union's 127th Assembly. Gender-sensitive parliaments respond to the needs and interests of both men and women in their composition, structures, operations, methods and work. They are institutions that remove barriers to women's full participation and offer positive examples to society by advancing towards political equality between men and women.

Since the adoption of the GSP Plan of Action in 2012, the IPU has proudly led a comprehensive and multi-stakeholder effort to promote GSP. This area of parliamentary support has enabled transformative change within institutions around the world, and strengthened their capacity to promote gender equality. UN Women works in several countries to support parliaments undertaking gender-sensitive reforms, to advocate for change in institutional culture and norms, and to strengthen women's capacity and influence, including through parliamentary networks. Other agencies and organizations have also taken up this concept and provide support to parliaments working to become more gender-sensitive<sup>2</sup>.

### **Objectives:**

To commemorate a decade of advocating for GSP and to take stock of parliaments' achievements in transforming their institutions to deliver on gender equality and promote women's full and effective participation, the IPU, UN Women and additional sponsors are organizing this event – *One decade on: How gender-sensitive are our parliaments now?* – on the occasion of the 66th session of the Commission on the Status of Women.

This side event will provide an opportunity to assess how gender-sensitive and inclusive parliaments have become, and to share experiences, good practices and innovations. Discussions will inform IPU's future GSP support to parliaments.

Members of Parliament and experts will provide examples of good practices and innovations in parliaments on each of the four themes. The interventions will provide an opportunity to showcase progress made in these fields over the past 10 years.

### **Provisional agenda:**

Welcoming remarks

Introductory remarks on GSP

Session 1: Overview of developments over the past 10 years

Session 2: What has your parliament done to become more gender-sensitive?

---

<sup>1</sup> IPU (2012). *Plan of Action for Gender-Sensitive Parliaments*. <http://archive.ipu.org/pdf/publications/action-gender-e.pdf>

<sup>2</sup> European Institute for Gender Equality. *Gender-Sensitive Parliaments*. <https://eige.europa.eu/gender-mainstreaming/toolkits/gender-sensitive-parliaments/what-tool>



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.



Experience sharing among MPs on the following four elements of GSP:

1. Women's access to parliamentary leadership positions: establishing and implementing internal measures
2. Adopting and implementing gender provisions in parliamentary policies, including anti-harassment policies
3. Establishing childcare and family-friendly infrastructures in parliament
4. Working in partnership with men to advance gender equality

Wrap-up and closing

Participants are encouraged to send written contributions on parliamentary good practices developed over the past 10 years in one or more of the four areas listed above.

**Registration form available [here](#)**

**Date:** Tuesday, 15 March 2022

**Time:** 10:30 – 12:30 ET / 15:30 to 17:30 CET

**Platform:** Zoom (link to be provided upon completion of the registration form)

**Languages:** English, French, Spanish and Arabic